



ជាមហាកិត្តិយស សំរាប់រាស្ត្រ ទោះបីជាពិភពមានអន្តរាយ ដោយសារ  
មានយួនរស់ពេញស្រុក ; ត្រូវនាំគ្នា ប្រើ រាជងារ ក្នុងចុកហាយ ដើម្បី ជា  
ប្រណិប័តន៍ ដល់បូជនីយៈ (homme respectable) ព្រោះពួកសម្តេច ជា  
អ្នកដឹងគុណដល់យួន ស្របាំង<sup>3</sup> និង គុណមាតា។

ស្តេចខ្មែរណា មានអគតិ គឺជាស្តេច មិនស្គាល់ព្រះពុទ្ធ ព្រះធម៌ព្រះសង្ឃ  
ជា ព្រះរតនត្រ័យ ដែលប្រសើរ ក្រៃលែងជាង អវិញ្ញាណករតនៈ និង ស  
វិញ្ញាណករតនៈ មានមាសជាដើមក្តី មានស្រីកែវជាដើមក្តី ប្រៀបធៀប  
នឹង ព្រះរតនត្រ័យមិនបានទេ ដូចយ៉ាង មាសប្រាក់ បើគេយកទៅ  
ប្រដាប់លើមនុស្សទុច្ចរិត វាមិនអាចធ្វើគេ ឲ្យក្លាយទៅជាមនុស្សល្អ គួរ  
គោរពបានឡើយ មិនប្លែកគ្នាពីគេយក មកដុត ទៅប្រដាប់ ឲ្យស្លាប់  
ប៉ុន្មានទេ<sup>4</sup> ការយកព្រះសង្ឃ ជា ទ្រនាប់ព្រះបាត លុតជង្គង់ ក្រាប  
ថ្វាយបង្គំអញ ជា ស្តេច គឺដូចគ្នានឹង ស្វា ប្រាដាប់មកដុត មិនស្គាល់  
បុណ្យ-បាប ជា ជនខ្មែរ មិនដឹងប្រពៃណី ជា មហាក្សត្រខេមរា រស់  
ទំនឹមនឹង មនុស្សពាល ឥតសាសនា។ គេសន្និដ្ឋានបានថា វាជានិយម  
មានស្តេច ឥតស្គាល់ ព្រះរតនត្រ័យ ជា វាជានិយមកាឡៃ នៅក្នុងរដ្ឋ  
មាន ពុទ្ធសាសនា ជាខ្សែស៊ីមា សំរាប់ការពាររដ្ឋា មាន ព្រះសង្ឃនាំថា  
គ្រប់បីដង សំរាប់អ្នកសមាទានថាតាមៈ

ខ្ញុំព្រះករុណា សូមដល់ព្រះពុទ្ធ ជាទីពឹង ទីរក្សា។ ខ្ញុំព្រះករុណា សូមដល់  
នូវធម៌ ជាទីពឹង ទីរក្សា។ ខ្ញុំព្រះករុណា សូមដល់ព្រះសង្ឃ ជាទីពឹង ទីរក្ស  
ក។ ដូច្នេះ ព្រះរតនត្រ័យពិតជាទីពឹង ទីរក្សា ជា កតុបការៈ និងពំនឹង  
នៃ ប្រជាជាតិ រាប់ពាន់ឆ្នាំ។ ចុះហេតុអ្វី ស្តេចសិហមុនី ព្រះអង្គប្រម  
ភ្លេច<sup>5</sup> ធាតុដើមកំណើតខ្លួន ជា រង្ស អ្នកទ្រទ្រង់ពុទ្ធសាសនា និង ពុទ្ធ  
សាសនិក ច្រើនសតវត្ស ឥតលំអៀង ក្នុងដែនសុវណ្ណភូមិ ? ចម្លើយ  
មាន តែមួយគត់ ព្រោះ ព្រះអង្គ ខ្លាច យួនកុម្មុយនិស្ត អ្នកប្រទូស  
សាសនា; ឱ! អនិច្ចា នេះហេតុតែ ព្រះអង្គ ជាលុទ្ធបុគ្គល ស្រឡាញ់បល្ល័ង  
ជាង ជាតិ និង សាសនា សុខចិត្ត ធ្វើស្វា ប្រដាប់មកដុត រស់ក្នុងសុភ  
មង្គលអាត្មា លើទុក្ខរាស្ត្រ, រស់ សំរាប់ជាតិស្លាប់ ព្រោះ ចង់ធ្វើស្តេចទាស

<sup>3</sup> ស្របាំង ; de même dimension។  
<sup>4</sup> សូមអានសៀវភៅ រៀបរៀងដោយ ភិក្ខុ ឆិន ភេង ឥន្ទ្យញ្ញោ ព្រះអង្គធ្វើការពន្យល់អំពីខ្លឹម  
សសារ នៃព្រះរតនត្រ័យ។  
<sup>5</sup> ប្រមភ្លេច ; Presque oublié។

បំរើយួនយ៉ាងមោះមុត រហូតដល់ថ្ងៃស្លាប់ ភ្លេច ញាតិមិត្ត ជាអ្នកស្នេហា ជាតិ ភ្លេចអស់ទៅស្រុកខ្មែរ មានខ្មែរជាម្ចាស់ស្រុក។



ឱ! អនិច្ចា នេះហេតុតែ ព្រះអង្គ ក្សត្រសាសនា